
افزای��ش بی��ش از 120 درص��دی 
قیمت اوراق تس��هیلات مس��کن 
در یک س��ال گذش��ته، این اوراق را از هدف اصلی خود 
که کنترل و ش��فاف کردن قیمت در بازار سرمایه بود، 
دور ک��رده و به معضلی جدی ب��رای متقاضیان واقعی 
خرید مسکن تبدیل شده است. البته قرار بود با اعمال 
سیاس��ت هایی مانن��د راه اندازی صن��دوق اختصاصی 
س��پرده گذاری ، روند معاملات اوراق تسهیلات مسکن 
متعادل شده و نوسانات بالای این اوراق کاهش یابد اما 
نه این سیاس��ت اجرا شد و نه قیمت »تسه«ها کاهش 
پیدا کرد. با این اتفاق متقاضیان دریافت وام 45 میلیون 
تومانی مس��کن باید 90 برگ��ه اوراق 100 هزار تومانی 
خری��داری کرده و در مجموع بیش از 9 میلیون تومان 
هزینه کنند تا بتوانند از وام مس��کن اس��تفاده کنند، 
این در حالی اس��ت که در س��ال 1392 افراد با هزینه 
کردن تنها شش میلیون تومان می توانستند نسبت به 
خریداری این برگه ها اق��دام کنند که این هزینه برای 
خانواده های نیازمند مسکن بویژه زوج های جوان بسیار 

گزاف بوده و نگرانی هایی را ایجاد 
کرده است. به این ترتیب افزایش 
بی سابقه قیمت اوراق تسهیلات 
مسکن و ناتوانی در کنترل قیمت 
این اوراق، ورود این اوراق به بازار 
سرمایه را از هدف اصلی خود که 

کنترل و ش��فاف کردن قیمت این اوراق بود، دور کرده 
است، زیرا زمانی که این اوراق بیرون از بازار سرمایه مورد 
معامله قرار می گرفت به قیم��ت 90 هزار تومان بود و 
اکنون با توجه به رکود حاکم در بخش مسکن به قیمت 
100 هزار تومان رسیده و محلی برای سودجویان شده 
اس��ت. از سوی دیگر به رغم وجود رکود در بازار مسکن 
که از ابتدای س��ال تاکنون وجود دارد، برخی مسؤولان 
معتقدند که تقاض��ای موجود در این بازار واقعی بوده و 

س��فته بازی در این اوراق صورت 
نمی گیرد اما مخالفان معتقدند 
همچنان فض��ای معاملاتی این 
اوراق س��فته بازی ب��وده و دلیل 
نی��ز حضور  افزای��ش قیمت ها 
سفته بازان در فرابورس است. به 
این ترتیب اختلاف زیادی میان عرضه و تقاضای اوراق 
تسهیلات مسکن وجود دارد و حجم زیاد تقاضا نمی تواند 
عرضه کم این اوراق را پاسخگو باشد و در نتیجه قیمت 
با افزایش چشمگیری مواجه می شود. همچنین شیوع 
اخباری مبنی بر افزایش سقف وام مسکن و همچنین 
کاهش سپرده های ممتاز بانک مسکن که مبنای انتشار 
»تسه«ها هس��تند، به افزایش چش��مگیر قیمت این 
اوراق منجر شده اس��ت و عده ای با تصور اینکه سقف 

وام افزایش پیدا می کند به این بازار هجوم آورده اند اما 
عده ای نیز هستند که برای خرید خانه نیازمند دریافت 
وام مسکن هستند که افزایش کاذب قیمت این اوراق 
آنها را تحت فشار قرار می دهد. در این میان کارشناسان 
می گویند تنها راه به تعادل رس��یدن قیمت این اوراق 
افزایش تعداد س��پرده های ممتاز بانک مس��کن است. 
اوراق تس��هیلات مسکن به پشتوانه سپرده های ممتاز 
بانک مسکن منتشر می شوند، بنابراین افزایش حجم 
عرضه ای��ن اوراق که به کاه��ش قیمت منجر خواهد 
ش��د منوط به افزایش تعداد و ارزش سپرده های ممتاز 
بانک مسکن است. به گزارش ایسنا، اوراق گواهی حق 
تقدم استفاده از تسهیلات مسکن به منظور جلوگیری 
از واس��طه گری در خرید و فروش وارد فرابورس شده و 
قرار بود تا با وارد شدن این اوراق به بازار سرمایه قیمت 
آن واقعی تر ش��ود اما افزایش کاذب قیمت این اوراق از 
ابتدای سال تاکنون، پای دلالان را به این اوراق باز کرده 
و به معضل جدی برای متقاضیان دریافت وام مسکن 

تبدیل شده است.

اخبار

بسته خروج از رکود، لایحه ای ناقص! 
داوود دانش جعف�ری*: اقتصاد 
ایران در س��ال های اخیر بویژه 
بعد از سال1390 با مشکلات 
زی��ادی از جمله کمبود منابع 
مالی روبه رو بوده اس��ت. یکی 
از اتفاقاتی که در چند س��ال گذش��ته شاهد آن 
بودیم، این بود که از س��ال 1391 تورم به شکل 
بی س��ابقه ای بالا رفت و اقتصاد همزمان با تورم 
و رک��ود روبه رو ش��د. در چند ده��ه اخیر گاهی 
میزان رشد اقتصادی کشور کاهش می یافت ولی 
هیچگاه منفی نشده بود. این در حالی است که 
در اواخر دولت دهم این اتفاق رخ داد. مقایس��ه 
آمارهای اقتصادی از سال 1338 تاکنون، نشان 
می دهد بدتری��ن حالت ترکیبی رکود و تورم در 
این س��ال ها رخ داده است. به اعتقاد من همین 
اتفاق نادر در اقتصاد ایران، س��بب ش��د تا دولت 
یازدهم برای خروج از رکود دس��ت به کار ش��ود 
و لایحه ای در این ب��اره تدوین کند.  تدوین این 
لایح��ه به نظر من لازم بود اما این همه مس��اله 
نیست. اگر دولت به دنبال حل کامل مشکل رکود 
اس��ت باید تدابیر دیگری نیز بیندیشد. به بیان 
دیگ��ر این لایحه نیاز به موارد تکمیلی دارد. این 
لایحه بیشتر بر مسائل مالی تاکید دارد در صورتی 
که بخشی از رکود معطوف به مباحث مالی است. 
ایجاد رونق نیازمند موارد دیگری اس��ت که باید 
به لایحه دولت افزوده ش��ود. اقتصاد، تک بعدی 
نیس��ت. یعنی اصلاح و رفع مشکلات اقتصادی 
هم��واره نیازمند یک مجموعه از سیاس��ت های 
چندجانبه است تا بتواند به مقصد نهایی برسد. 
به طور مثال در حال حاضر مشکلات کارخانه ها 
و واحدهای تولیدی که ورشکسته شده اند فقط 
بحث نقدینگی و مالی نیست بلکه سیاست های 
گمرکی یا افزایش واردات از جمله مسائلی است 
که به این واحدها آسیب جدی زده است. بنابراین 
نباید مشکلات اقتصاد ایران را برای خروج از رکود 
صرفا معطوف به مشکلات مالی کرد. باید دولت 
مجموعه ای از سیاست های مرتبط با رکود را در 
کنار یکدیگر تحلیل و بررسی کند. در کشور اسناد 
بالادستی ای وجود دارد که به مسائل نگاه جامعی 
دارد ولی این لایحه به نوعی به اجرای این اسناد 
تسریع می بخش��د. البته لایحه دولت در برخی 
موارد نیز با اسناد بالادستی مغایرت دارد که باید 
تغییرات و مجوزهای لازم از مجلس گرفته شود. 
باید به س��متی حرکت کنیم که وابستگی ما به 
نفت کم شود ولی در شرایط کنونی و کوتاه مدت 
دولت چاره ای جز این کار ندارد. الان دولت پول 
کم آورده و گرفتار شده است. حال آیا درست که 
منابع صندوق توسعه ملی به جای حل مشکلات 
جاری دولت صرف توسعه بخش خصوصی شود. 
صندوق توس��عه ملی 2 کارکرد اساس��ی دارد؛ 
یکی اینکه اگر مناب��ع ارزی دولت کاهش یافت 
به کمک دولت بیاید و دوم اینکه برای توس��عه 
بخش خصوصی هزینه ش��ود. حال اگر بین این 
دو کارک��رد تضاد ایجاد ش��د باید یکی از این دو 
راه انتخ��اب کرد. در ش��رایط کنونی که دولت با 
مشکل منابع روبه رو است و حضور گسترده ای نیز 
در اقتصاد دارد اولویت با مشکل دولت است و نه 
توسعه بخش خصوصی. به طور کلی لایحه خروج 
غیرتورمی از رکود عملیاتی اس��ت و این مهم به 
توانایی اجرایی دول��ت بازمی گردد. دولت باید از 
همین الان به فکر باشد و همه آیین نامه های لازم 

برای اجرایی کردن لایحه را فراهم کند.
* عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی

کیفیت خودروها تغییری نکرده است

مدیر مهندسی بازرس��ی خودرو شرکت بازرسی 
کیفیت و اس��تاندارد ایران گفت: طی مدتی که 
قیمت ها از س��وی ش��ورای رقابت اعلام ش��ده، 
کیفیت خودروها تغییری نکرده و ثبات داش��ته 
اس��ت. علی عالی نهاری در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران،  اظهار داشت: شورای رقابت به صورت 
سالانه برای استخراج قیمت، فاکتور کیفیت را که 
توسط سازمان بازرسی کیفیت و استاندارد ایران 
تهیه می شود استعلام کرده و در فرمول خود برای 
تعیین قیمت قرار می دهد. مدیر مهندسی بازرسی 
خودرو شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران 
با بیان اینکه رصد کیفیت در ش��ورای رقابت به 
صورت ماهانه انجام نمی ش��ود، اف��زود: از این رو 
بهب��ود یا افت کیفی��ت خودروه��ا در این مدت 
نمی تواند در کاهش قیمت خودرو تاثیرگذار باشد. 
وی با اش��اره به اینکه طی مدتی که قیمت ها از 
سوی شورای رقابت اعلام شده کیفیت خودروها 
تغییری نکرده و ثبات داش��ته، گفت: کیفیت در 
گزارشات ما دامنه بالایی ندارد چرا که در خطوط 
تولید این محصول ثبات کیفیت وجود دارد و تغییر 
آن در طول دو یا سه ماه ممکن نیست، از این رو 
میزان کیفیتی که مورد نظر شورای رقابت است 
در بازه زمانی یک ساله اتفاق می افتد. عالی نهاری 
در ادام��ه به ایرادات ایمنی خودروها اش��اره کرد 
و افزود: طی س��الیان اخیر تنوع و میزان ایرادات 
ایمنی با کاهش مواجه بوده است و ما در صورت 
مشاهده هرگونه ایرادات ایمنی و اساسی اقدام به 
رد محموله می کنیم و خودروساز موظف به رصد 

مجدد یکایک تولیدات آن روز خود می شود.

قیمت هر سهام عدالت
 یک تا 1/5 میلیون تومان 

نماینده مجلس شورای اس��لامی تأکید کرد: 
س��هام عدالت ک��ه در اختیار ح��دود 43 میلیون 
نفر قرار گرفته اس��ت، در اولویت آزادس��ازی قرار 
دارد و تلاش می کنیم تا پایان س��ال محقق شود. 
پورابراهیم��ی گفت: در حالی ک��ه دولت با کمبود 
بودج��ه عمرانی روبه رو اس��ت، می توانیم با فروش 
س��هم دولت در طرح سهام عدالت، منابع جدیدی 
هم برای طرح های عمرانی ایجاد کنیم. پورابراهیمی 
اعلام کرد: 36 هزار میلیارد از سهام عدالت متعلق به 
دولت و 60 هزار میلیارد هم متعلق به مردم است و 
با اجرای طرح آزادسازی سهام عدالت و فروش سهم 
دولت که معادل دو برابر بودجه عمرانی است، منابع 
تازه ای هم برای دولت ایجاد می شود. وی افزود: اگر 
س��هم مردم در مسیر سهام عدالت آزادسازی شود 
آنها نیز می توانند از دستاوردهای آن بهره مند شوند. 
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: 
پیش نویس لایحه دولت برای آزادس��ازی س��هام 
عدالت آماده شده است و مجلس هم طرحی برای 
آزادسازی س��هام عدالت دارد و قیمت پیش بینی 
شده برای هر برگ سهام عدالت یک تا 1/5 میلیون 
تومان است. پورابراهیمی تصریح کرد: در حالی که 
س��هام عدالت به نام مردم است، هیچ دخالتی در 
مدیریت و همچنین استفاده از ارزش آنها ندارند اما 
حدود 250 نفر در کشور شرکت های سهام عدالت 
را مدیریت می کنند و سالانه 20 میلیارد تومان هم 
حقوق و پ��اداش می گیرند و هیچ کاری نیز انجام 

نمی شود. 

 دستکاری فاکتور 
توسط بارفروشان و دلالان

رئیس اتحادیه فروش��ندگان میوه و تربار گفت: 
فاکت��وری که بارف��روش صادر می کن��د با قیمت 
واقع��ی خرید محص��ول از باغ��دار تف��اوت دارد و 
بارفروش��ان فاکتور را دستکاری می کنند تا مغایر با 
قیمت تعیین شده و قانونی نباشد. حسین مهاجران 
درباره قیم��ت تضمینی میوه که توس��ط معاونت 
برنامه ریزی و نظ��ارت راهبردی رئیس جمهور برای 
محصولات کش��اورزی در س��ال 1393 اعلام شده 
اس��ت، گفت: قیمت ها با حضور نماینده کشاورزان، 
تعزیرات و بارفروش ها تعیین ش��ده اس��ت. رئیس 
اتحادیه فروش��ندگان میوه و ترب��ار در گفت وگو با 
ایلن��ا، در رابطه با اخت��لاف قیمت بین محصولاتی 
ک��ه از باغدار خریداری و به مردم عرضه می ش��ود، 
اظهار کرد: قیمت تضمینی که اعلام شده می تواند 
ابزاری برای سوءاستفاده بیشتر واسطه ها و بارفروش 
باشد. وی تاکید کرد: متاسفانه فاکتوری که بارفروش 
صادر می کن��د با قیمت واقعی خری��د محصول از 
باغدار تفاوت دارد و بارفروشان فاکتور را دستکاری 
می کنند تا مغایر با قیمت تعیین شده و قانونی نباشد. 
مهاجران گفت: بارفروش گلابی را از باغدار به قیمت 
5 هزار تومان خری��داری می کند و 11 هزار تومان 

به مصرف کننده می فروشد که این عادلانه نیست. 

روس ها چای ایران را می خواهند 
اما چای نداریم!

رئیس سازمان چای کشور با اشاره به اینکه چای 
نیز در فهرس��ت خرید روس ها از ای��ران قرار دارد، 
گفت: مقدار چای س��ال کشور آنچنان زیاد نیست 
که بتوان آن را صادر کرد ضمن اینکه ما خود در این 
زمینه وارد کننده هستیم. علی محرر در گفت وگو با 
تسنیم در پاسخ به این پرسش که آیا ایران می تواند 
تامین کننده چای روس ها باش��د یا خیر؟ افزود: در 
فهرست ارسالی مقامات روسیه به ایران برای اعلام 
نیازمندی های غذایی، چای هم به چشم می خورد 
ام��ا تاکنون از ما که متولی چای کش��ور هس��تیم 
پرسش��ی در این زمینه نشده است. وی با اشاره به 
اینکه چای صادراتی کش��ور ما تنها چای سنواتی 
اس��ت، اضافه کرد: مقدار چای سال کشور آنچنان 
زیاد نیست که بتوان آن را صادر کرد ضمن اینکه ما 
خود در این زمینه واردکننده هستیم. محرر میزان 
چای خشک تولیدشده در کشور را حدود 14 هزار 
تن اعلام کرد و گفت: تاکنون 62 هزار تن برگ سبز 
ب��ه ارزش 87 میلیارد تومان از چایکاران خریداری 

شده و هیچ بدهی به آنان نداریم. 

خرید تضمینی گندم 
به حدود 7 میلیون تن رسید

س��خنگو و مدیر پ��روژه خرید تضمینی گندم 
گف��ت: تاکنون 6 میلیون و 670 ه��زار و 436 تن 
گندم ب��ه ارزش 70 هزار و 740 میلی��ارد ریال از 
کش��اورزان خریداری شده است. محسن ملکی در 
گفت وگو با تسنیم افزود: تاکنون 6 میلیون و 670 
ه��زار و 436 تن گندم ب��ه ارزش 70 هزار و 740 
میلیارد ریال از کشاورزان خریداری شده است. وی 
با بیان اینکه این خرید طی یک میلیون و 82 هزار 
و 971 محموله در 949 مرکز انجام ش��ده، اضافه 
کرد: استان های خوزستان با 967 هزار و 379 تن، 
فارس با 860 هزار و 178 تن و کرمانش��اه با 604 
هزار و 483 تن فروش گندم رتبه اول تا سوم را در 
این زمینه دارند. ملکی میزان گندم دوروم خریداری 
شده را نیز 377 هزار و 551 تن اعلام کرد و گفت: 
این خرید ب��ه ارزش 4 هزار و 110 میلیارد ریال و 

طی 58 هزار و 889 محموله انجام گرفته است. 

یادداشت

3اقتصاد

گ�روه اقتص�ادی: تصمیم جدید بان��ک مرکزی برای 
دریافت کارمزد از دستگاه های کارتخوان کاملا برخلاف 
سیاس��ت های بانکداری الکترونیکی است. بسیاری از 
فروش��ندگان و مصرف کنندگان که از دس��تگاه های 
کارتخوان اس��تفاده می کنند، قطع��ا مخالف پرداخت 
این کارمزد هس��تند و پرداخت پول نقد را به استفاده 
از کارتخوان ه��ای کارمزد بگیر)!( ترجیح خواهند داد. 
با اجرای این طرح ش��اهد برخی بی نظمی ها در خرید 
و فروش خواهیم بود؛ آیا فروش��نده باید مبلغ کارمزد 
را پرداخ��ت کن��د یا خری��داری که پول نق��د ندارد و 
می خواهد از کارت بانکی اس��تفاده کند؟ اگر فروشنده 
بخواهد کارمزد پرداخ��ت کند، قطعا کالاها را گران تر 
خواه��د فروخت تا بتواند آن کارم��زد را پرداخت کند 
و اگر خریدار بخواهد کارمزد را پرداخت کند متحمل 
هزینه اضافی ع��لاوه بر مالیات بر ارزش افزوده خواهد 
شد. پس بهترین راهکار همان پول نقد و بازگشت به 
قب��ل خواهد بود؛ روزگاری که پ��ول نقد محور اصلی 
معاملات بود. اگر چنین اتفاقی رخ دهد مشکل دیگری 
به وجود می آید و آن استقبال از عابربانک ها و کمبود 
پول نقد در دس��تگاه های ATM خواهد بود. چنین 
بی نظمی هایی دور انتظار نخواهد بود اما دست اندرکاران 
ش��اپرک اعتقاد دارن��د که دس��تگاه های کارتخوان و 
ساماندهی میلیون ها معامله ریز و درشت هزینه دارد و 
باید این هزینه پرداخت شود. چاره کار نیز بسیار ساده 
است و آن اینکه بانک هایی که سودهای کلانی از این 
کارتخوان ها می برند چنین هزینه ای را پرداخت کنند. 
در بس��یاری از آگهی های بازرگانی شاهد هستیم که 
بانک های مختلف برای اینکه فروشنده ها و خریداران 
از کارتخوان ه��ای بانک آنها خرید کنن��د، میلیاردها 
تومان جایزه در نظر می گیرند. اگر بانک مرکزی هزینه 
استفاده از کارتخوان ها را از بانک ها بگیرد اتفاق چندانی 
نمی افتد در عین حال اینکه بانک ها هم از کاهش شدید 

معاملات الکترونیکی متضرر نخواهند شد.
 واکنش  فروشندگان به تصمیم بانک مرکزی در  ■

دریافت کارمزد از دستگاه های کارتخوان
با اع��لام خب��ر دریاف��ت کارم��زد از پذیرنده های 
دستگاه های کارتخوان از آبان بسیاری از فروشنده ها به 
م��ردم اعلام کرده اند که فقط پول نقد قبول می کنند و 
درصورت تصویب این طرح کارمزد از مردم کم می شود 
اما بانک مرکزی پاس��خ جدی برای ای��ن گروه دارد. به 
گزارش تسنیم، هفته قبل بود که خبری مهم برای مردم 
و فروش��نده ها به نقل از قادری، مدیرعامل شاپرک در 
رس��انه ها منعکس شد و در سطح جامعه و امور روزمره 
مردم واکنش هایی را به همراه داش��ت. خبر این بود که 
فروشگاه ها باید از ابتدای آبان ماه نسبت به تراکنش های 
فروشگاهی کارمزد پرداخت کنند به این صورت که به 
ازای هر عملیات فروش و کشیدن کارت در دستگاه های 
کارتخوان فروش��گاهی مبلغی تحت عن��وان کارمزد از 
این گروه کس��ر می ش��ود. بعد از انتشار این خبر شاهد 
واکنش هایی از فروشگاه ها بودیم که از قبل پیش بینی 
آن را می کردی��م و البت��ه این پیش بینی ه��ا را هم به 
مدیرعامل شاپرک گوشزد کردیم ولی قادری با جدیت 
از طرح جدید نظارتی شاپرک گفت و تاکید کرد امتناع 
فروشگاه ها از قبول کارت به ازای خریدهای مردم دوام 
چندانی نخواهد داش��ت. اما با گذشت چند روز از اعلام 

این خبر گویا بازاری ها بیش��تر از قبل با هم هماهنگ 
می شوند که نسبت به اجرای این سیاست بانک مرکزی 
واکنش نش��ان دهند؛ مراجعه ای به فروش��گاه ها نشان 
می دهد فروش��نده ها می گویند با اجرای این تصمیم از 
قبول کارت ب��ه ازای خریدهای مردم خودداری کرده و 
فقط پول نقد قبول می کنند. همین سیاس��ت موجب 
ش��ده مردم برای خریده��ای روزمره خ��ود مجبور به 
مراجعه حضوری به عابربانک ها باشند و همین اتفاق هم 
البته صف هایی را مقابل خودپردازها ایجاد خواهد کرد. 
با وجود اینکه بسیاری از کارشناسان دریافت کارمزد از 
تراکنش دس��تگاه های کارتخوان را اشتباه می دانند اما 
مسوولان بانک مرکزی به اجرای این طرح اصرار دارند. 
ناصر حکیمی، مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی، 
در گفت وگو با تسنیم درباره واکنش فروشنده ها و اصناف 
به اعلام خبر دریافت کارمزد از پذیرنده های دستگاه های 
کارتخوان فروش��گاهی، اظهار داش��ت: رقم این کارمزد 
چیزی نیست که فروشگاه ها ترجیح بدهند برای ممانعت 

از پرداخ��ت آن از م��ردم بابت خریدهایش��ان پول نقد 
دریافت کنند. مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی 
با تأکید بر اینکه رقم کارمزد پذیرنده های دستگاه های 
کارتخوان فروش��گاهی قابل توجه نیس��ت، گفت: اگر 
گزارشی از تخلف در س��طح فروشگاه ها دارید به بانک 
مرکزی ارسال کنید. وی افزود: هم اکنون نیز دو تا 3 برابر 
مبلغ در نظر گرفته شده برای کارمزد پذیرنده ها در رند 

کردن مبلغ تراکنش از سوی فروشگاه اعمال می شود. 
 پایانه فروشگاه های مختلف جمع می شود ■

حکیمی در پاس��خ به این پرسش که بانک مرکزی 
با فروش��گاه هایی که از قبول کارت ب��ه ازای خرید های 
مردم خ��ودداری کرده و به آنها می گویند فقط پول نقد 
قبول می کنند، چه برخوردی خواهد کرد؟ افزود: احتمالاً 
پایانه های این فروش��گاه ها جمع خواهد ش��د. این مقام 
مسؤول در بانک مرکزی با تأکید براینکه هنوز رقم کارمزد 
پذیرنده ها نهایی نش��ده است، گفت: این رقم خیلی کم 
خواهد بود؛ کارمزد کمتر از قیمت تمام ش��ده و در حد 

50-60 درصد آن اس��ت. وی ادام��ه داد: فعلاً در حال 
محاسبه قیمت تمام شده هر تراکنش هستیم که حدود 
250-200 تومان اس��ت بنابرای��ن 150-100 تومان 
کارمزد نباید موجب اعتراض فروشگاه ها شود. مدیرکل 
فناوری اطلاع��ات بانک مرکزی با تأکید بر اینکه رقم 
ناچیز کارم��زد اثر قابل توجهی در تراکنش ها نخواهد 
داش��ت، تصریح کرد: در مقابل باید این را هم در نظر 
بگیرید که تجهیزات در حال فرسودگی هستند و اگر 
شرکت ها نتوانند درآمدی کسب کنند به تدریج پایانه ها 
از کار خواهند افتاد و این به معنای این است که شبکه 

با مشکل جدی روبه رو خواهد شد. 
 پ�ول کارمزد ها به حس�اب بان�ک مرکزی و  ■

بانک ها نمی رود
حکیم��ی ضمن اش��اره به اینکه رق��م کارمزد به 
حس��اب بانک ها یا بانک مرکزی نمی رود، گفت: این 
مبلغ به شرکت هایی داده می شود که پایانه را می خرند 
و نگه��داری می کنن��د. وی با طرح این پرس��ش که 
کجای دنیا و مملکت یک ش��رکت باید دستگاه 700 
ه��زار تومانی را مجانی وارد بازار و ماهی 20-10 هزار 
توم��ان هم خرج نگه��داری آن کند ولی هیچ چیزی 
باب��ت این خدمات دریافت نکند؟ اظهار داش��ت: باید 
توجه کنیم که این ش��رکت ها دیگر از بانک ها چیزی 
دریافت نمی کنند و باید روی پای خودشان بایستند.  
این مقام مسؤول در بانک مرکزی افزود: تا الان به این 
ش��رکت ها یارانه داده می شد؛ این سوبسید )یارانه( به 
مغازه دارها از کجا می آمد؟ از بیت المال، چراکه اکثر این 
سوبسیدها توسط بانک هایی داده می شد که متعلق به 
دولت و مردم هستند. حکیمی با تأکید براینکه درست 
نیس��ت از جیب 80 میلیون به 2 میلیون مغازه یارانه 
پرداخت شود، گفت: اگر سیاست جدید بابت دریافت 
کامزد از پذیرنده ها اجرا نش��ود با شبکه ای فرسوده و 
خراب روبه رو خواهیم ش��د که همه مردم گرفتار آن 

خواهند شد. 

فروشنده ها باید برای هر تراکنش دستگاه کارتخوان کارمزد بپردازند

حمله بانک مرکزی به بانکداری  الکترونیکی!

رئیس اتحادیه تعاونی های پسته کرمان 
از نصف ش��دن تولید پسته کرمان به 
دلیل خشکس��الی های اخیر خبر داد و گفت: در گذشته 
ایران بالاترین رکورد در تولید و صادرات پس��ته را داشت 

که اخیرا آمریکا گوی سبقت تولید 
را از ایران رب��ود و اکنون هم رقبا 
فاصل��ه زیادی با ما دارند اما چین 
پس از آمری��کا جدی ترین رقیب 
تولید پسته ایرانی است که باید با 
توجه به تلاش جدی چینی ها در 

افزایش تولید پسته، آنها را جدی بگیریم. جلیل مظهری در 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در گذشته سالانه حدود 200 
هزار تن پسته در کرمان تولید می شد که سهم حدود 70 
درصدی تولید این محصول در کشور را به خود اختصاص 
داده بود اما مشکلات اخیر از جمله کم آبی و کاهش شدید 
منابع آبی باعث شده بسیاری از باغات پسته استان از بین 
برود و کشاورزان بخشی از باغ های خود را از تولید خارج 
کنند. وی افزود: در س��ال های قبل از انقلاب حدود 500 
حلقه چاه آب در کرمان وجود داشت که آن هم پیشنهاد 

انگلیس��ی ها بود چرا که پیش از این مردم کرمان از آب 
قن��ات برای آبیاری باغ های خود اس��تفاده می کردند که 
هیچ فشاری بر سفره های آب زیرزمینی وارد نمی کرد اما 
پس از حفر چاه عمیق توسط انگلیسی ها نه تنها قنات ها 
خشک شدند بلکه هر سال سطح 
آب س��فره های زیرزمینی کاهش 
بیش��تری پیدا کرد. وی ادامه داد: 
در حال حاضر حدود 7000 حلقه 
چاه عمیق پروان��ه دار و حدود 11 
هزار حلقه چاه عمیق بدون مجوز 
در کرمان وجود دارد که بهره برداری بیش از حد از منابع 
آب سفره های زیرزمینی باعث این مشکلات شده است. 
وی افزود: در حال حاضر بیش از 40 هزار باغدار پسته در 
کرمان از این راه ارتزاق می کنند که در این میان حدود 10 
هزار باغدار دارای چاه های عمیق هستند؛ بنابراین نمی توان 
اعلام کرد که کشت هر گونه محصول کشاورزی در کرمان 
ممنوع است و معیشت 40 هزار خانوار را در این استان به 
خطر انداخت بلکه به جای آن باید از توسعه  باغ های پسته 

در کرمان جلوگیری کرد. 

ب��ا تصمیم هیات دولت در راس��تای 
سیاس��ت های اقتصادی دولت برای 
خ��روج از رکود، کش��ف قیم��ت کالاهایی ک��ه امکان 
پذی��رش و خری��د و فروش آنها در ب��ورس کالای ایران 

وج��ود دارد، بای��د از طریق این 
بورس صورت گی��رد. به گزارش 
روابط عموم��ی و امور بین الملل 
ش��رکت بورس کالای ایران، در 
مصوبه جدی��د دولت برای خروج 
از رک��ود اقتصادی ک��ه در تاریخ 

25 مردادماه 1393 از س��وی معاون اول رئیس جمهور 
ابلاغ شده، تصریح شده است که جز کالاهای اساسی و 
انحصاری، کشف نرخ کالاهایی که امکان پذیرش و خرید 
و فروش آنها در بورس کالای ایران وجود دارد، از طریق 
این بورس باید صورت گیرد. این مصوبه دس��تگاه های 
اجرایی را ملزم کرده اس��ت که ظرف یک سال از تاریخ 
ابلاغ این تصویبنامه نسبت به پذیرش کالاهای یادشده 
در بورس مربوط اقدام کنند. همچنین آورده شده است، 
مرجع تشخیص قابلیت پذیرش کالاها در بورس ها هیات 

پذی��رش بورس مربوطه اس��ت. در مصوبه جدید دولت 
همچنین آمده اس��ت که وزارت نفت و س��ازمان بورس 
اوراق به��ادار اقدامات لازم را جهت تامین مالی نیازهای 
خود از طریق پیش فروش فرآورده های نفتی به صورت 
س��لف در ب��ورس کالای ایران به  
عمل آورند. براساس این گزارش، 
در ب��ازار فیزیکی ب��ورس کالای 
ایران، کالاهایی که تناوب و تعهد 
عرض��ه دارند، عرضه می ش��وند. 
هم اکنون همه فرآورده های نفتی، 
مواد پلیمری، مواد ش��یمیایی، فولاد، مس، آلومینیوم، 
س��رب، فل��زات گرانبها، نیکل، مواد معدن��ی، کنجاله و 
تفاله و کنس��انتره، ذرت، پنبه، زی��ره، برنج، گندم، جو، 
چای، زعفران، عدس، نخود، مرغ منجمد و تخم مرغ در 
بورس کالای ایران پذیرش ش��ده اند و امکان کشف نرخ 
این محصولات در بازار فیزیک��ی این بورس وجود دارد. 
همچنی��ن امکان معامله املاک و مس��تغلات دولتی و 
خصوصی، قراضه آهن و کالاهایی فصلی چون محصولات 

باغی در بازار فرعی بورس کالا فراهم شده است. 

کشف نرخ فقط از طریق بورس کالای ایرانتولید پسته کرمان نصف شد
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در یک سال اخیر اتفاق افتادمسکن

افزایش بیش از 120 درصدی قیمت اوراق مسکن
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کارمزد بالا برای کارتخوان ها واکنش منفی دارد
رئیس اتحادیه کش�وری طلا و جواهر گفت: دریافت کارمزد هیچ تاثیری در استفاده طلافروشان از دستگاه های 
کارتخوان نخواهد داشت ولی اگر رقم کارمزد بالا باشد، احتمال دارد مردم واکنش منفی نشان داده و دوباره رو به 
استفاده از اسکناس ببرند. محمد کشتی آرای، رئیس اتحادیه کشوری طلا و جواهر در گفت وگو با تسنیم با اشاره 
به نقش دستگاه کارتخوان در حفظ امنیت، همچنین سرعت ودقت تبادل مالی در میان فعالان این صنف گفت: 
با در نظر گرفتن مسائل امنیتی که برای این صنف حائزاهمیت است دریافت کارمزد هیچ تاثیری در استفاده از 
دستگاه کارتخوان نخواهد داشت. به گفته  وی، چند سال طول کشیده است که استفاده از دستگاه های کارتخوان 
در بین مردم ما فرهنگسازی شده و مردم دیگر برای خرید و امور مالی جاری خود از ابزارهای مختلف پرداخت 
الکترونیک اس�تفاده می کنند. کشتی آرای تاکید کرد: لازم است بانک مرکزی با در نظر گرفتن گرایش مردم به 
استفاده از ابزارهای پرداخت الکترونیک روی تعیین رقم کارمزد با حساسیت بیشتری تمرکز داشته باشد. چون 
اگر رقم کارمزد بالا باشد احتمال دارد مردم واکنش منفی نشان داده و دوباره رو به استفاده از اسکناس ببرند که 
این موضوع برای اقتصاد فعلی مضر است. رئیس اتحادیه کشوری طلا و جواهر گفت: در برخی اصناف که مبلغ 
تراکنش پایین است ممکن است برای مدتی دستگاه کارتخوان کنار گذاشته شود اما در نهایت این مردم هستند 

که در صورت جمع آوری دستگاه کارتخوان به مشکل کمبود اسکناس برمی خورند. 


